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ACTA DE LA 30a ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, 
CELEBRADA EL DIA 15 DE NOVEMBRE DE 2019, A L’ESPAI FRANCESCA BONNEMAISON DE 
BARCELONA  
  

 
S’inicia la programació prevista de la 30a Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya, amb 
l’acte d’obertura quan són les 12.05h. Són presents els electes locals associats a l’entitat que s’han acreditat i 
que després es diran, els representants institucionals convidats i els assistents convidats. A la Mesa de 
l’Assemblea ocupen el seu lloc, la presidenta de l’Àrea de Desenvolupament Econòmic, Turisme i Comerç 
Diputació de Barcelona i alcaldessa de Badia del Vallès, Il·lma. Sra. Eva Menor, l’Hble. Sra. Meritxell Budó, 
Consellera de la Presidència de la Generalitat de Catalunya i el President de la Comissió Gestora de la 
Federació de Municipis de Catalunya i alcalde d’Esparreguera, Il·lm. Sr. Eduard Rivas. 
 
DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas, President de la Comissió Gestora de l’FMC 

Bon dia, si us sembla anem a començar l’Assemblea. Consellera, bon dia, diputada, alcaldes, alcaldesses, 
regidores, regidors, amigues i amics, molt bon dia i benvinguts a aquesta 30a Assemblea General de la 
Federació de Municipis de Catalunya. Com succeeix cada inici de mandat municipal després de les eleccions 
dels ajuntaments, els consistoris, del maig-juny, toca una Assemblea General que fem cada any, però que 
aquesta vegada és més especial perquè, més enllà dels punts ordinaris que ja teniu a l’ordre del dia, implica 
també la renovació dels òrgans de govern de l’entitat. Per tant doncs és, diguem, una Assemblea potser més 
solemne. Com a novetat d’aquesta Assemblea dir-vos que, ja ho sabreu també,  estem en una Comissió Gestora 
que està regulada en els nostres estatuts, perquè quan acaba el mandat municipal els alcaldes i alcaldesses que 
formàvem part del Comitè Executiu sortint automàticament esdevenim una Comissió Gestora en la que tenim el 
principal repte de preparar l’entitat per avui poder fer l’Assemblea. Per tant, hem portat el dia a dia de la 
Federació i també hem preparat l’Assemblea, després ja veureu també, a banda de mi mateix com a president, 
els vicepresidents i demés que formaran part de la mesa de la Gestora. Voldria agrair a tots ells, als alcaldes i 
alcaldesses de la Gestora, la feina d’aquestes darreres setmanes, d’aquests darrers mesos, que ha fet possible 
que arribem a un consens polític ampli en aquesta Assemblea, en aquesta Federació, i evidentment sumar 
aquest agraïment a tot el personal de la casa que tècnicament ha fet possible que ens reunim avui aquí i que ha 
preparat aquesta Assemblea d’una manera molt professional i brillant. 
 
Abans de començar pròpiament, i aprofitant que tinc l’ocasió i l’honor d’obrir la mesa, deixeu-me que adreci un 
parell de missatges, de reptes, que crec que tenim a nivell municipal, que compartirem totes i tots, i que potser 
també són temes que haurem de parlar en aquest mandat de la pròpia Federació de Municipis. El primer d’ells 
és la crisi econòmica i financera que vam passar fa uns anys, que va ser una oportunitat esperada per algunes 
administracions, o millor dit per alguns sectors ideològics, per prendre mesures polítiques que van atemptar 
directament contra l’autonomia local dels ajuntaments, és un repte que encara, jo crec, no hem superat i que 
requereix de la màxima unitat i eficàcia del municipalisme, arreu, per tornar a revertir aquestes polítiques i, per 
tant, per tornar a guanyar el control dels recursos propis dels nostres ajuntaments, dels capítols 1, de les 
capacitats d’inversions, dels recursos econòmics i demés. Ho dic perquè, evidentment d’això ja fa uns quants 
anys, i en el dia a dia sobretot als alcaldes i alcaldesses ens van ofegant, ens anem adaptant a tota aquesta 
proliferació de normativa i normes que han vingut, i benvingudes siguin perquè finalment també s’hi regeixen en 
un principi de transparència i de rendició de comptes,  però en d’altres casos, i aquest era el segon element, el 
segon comentari que volia fer, han atemptant contra l’agilitat dels ajuntaments a donar resposta als reptes que 
tenim més immediats. Perquè finalment els ajuntaments, alcaldes, alcaldesses, regidores i regidors tenim per 
missió ser generadors de cohesió social als municipis, ser garants de la convivència en el sentit que cada 
persona, cada veí i veïna pugui desenvolupar el seu projecte vital a la seva ciutat i, per tant, hem de vetllar per 
uns serveis propers i de qualitat per millorar, també, i adaptar i crear nous serveis que potser a data d’avui no 
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sabem però que de cara al futur sí que n’hem de crear i que la normativa en aquest sentit ens constreny. Per tant 
ens trobem que per una banda hem de fer unes coses i per l’altra tenim uns reptes i unes dificultats aparents. 
 
Tot això ho dic perquè és important en el sentit que ho tenim intrínsec en els càrrecs electes, independentment 
del color polític que hi ha a l’ajuntament, jo crec que és un factor molt positiu del municipalisme. A vegades 
parles amb companyes i companys, entre alcaldes i alcaldesses i regidores i regidors ens entenem, i ens 
entenem perquè parlem el mateix idioma, tenim els mateixos reptes, tenim diferents ciutats però la problemàtica 
diària és compartida. Per tant és molt important que la Federació de Municipis, també l’ACM, els amics de l’ACM 
que ja abans feien el seu procés a finals de setembre i que saludo perquè també ens acompanyen avui, hem de 
buscar maneres de coordinar-nos, d’aprofundir en les nostres relacions per tal d’avançar, ser més forts, ser més 
plurals i avançar en un municipalisme que sigui més unitari. Per tant m’estic referint ja directament a l’ordre del 
dia del  programa  que, com heu vist, hi ha  els punts preceptius  que ens toquen per Assemblea -l’elecció dels 
nous òrgans de govern que abans m’hi referia- i hi ha una proposta de resolució per avançar vers la unificació 
del municipalisme. Ara parlàvem amb la consellera i amb la diputada, l’Eva, i comentàvem una fita històrica que 
se n’ha parlat durant molts anys sobre la necessitat de país d’avançar en la unificació de l’ACM i l’FMC, però no 
s’ha pogut donar mai. Jo en aquest sentit estic positiu, aquestes setmanes en què m’ha tocat presidir la Gestora 
veig que hi ha indicis polítics i compromisos seriosos per, al llarg d’aquest mandat, poder assolir aquest objectiu 
que revertiria molt positivament en els ajuntaments però també amb una imatge de país, de Catalunya, en el que 
hi ha unitat d’acció, en el que podem arribar a acords i podem fer diàlegs entre els pobles i ciutats d’aquest país, 
com dic, amb reptes i problemes conjunts, i per tant solucions que plantegem que siguin acordades. 
 
La conjuntura actual jo crec que ens interpel·la en la recerca d’aquests espais conjunts, reforça l’actuació política 
i la defensa, com deia, unitària del municipalisme català, i em refermo en què una única entitat municipalista a 
Catalunya que aglutini tot el país i de retruc la màxima representativitat política, els partits pals de paller del país, 
és garantia d’èxit a l’hora de defensar amb més força pobles i ciutats i, per tant, projectes polítics plurals de tots 
els municipis i del país. 
 
Abans d’acabar vull reiterar l’agraïment a l’equip de la Gestora per tota la feina que hem fet aquestes setmanes, 
al personal que ha fet possible aquesta Assemblea, a la consellera i la diputada que ens acompanyen avui, a la 
diputada en nom de la Diputació de Barcelona, que estem a casa de la Diputació i també casa dels ajuntaments, 
i desitjar-vos a totes i tots un bon dia i una molt bona Assemblea. 
 

Il·lma. Sra. Eva Menor, presidenta de l'Àrea de Desenvolupament Econòmic, Turisme i Comerç de la Diputació 
de Barcelona i alcaldessa de Badia del Vallès 

Gràcies! Molt bon dia a totes i tots. Com bé ha dit l’Eduard, benvinguts a aquest equipament que és de la 
Diputació de Barcelona, un dels edificis emblemàtics del nostre patrimoni, i també casa de tots i totes, de tots els 
ajuntaments. La Diputació de Barcelona ha estat, és i vol seguir sent un referent del municipalisme, una casa 
comuna en què alcaldes i alcaldesses trobin un suport per a les seves polítiques públiques i un altaveu, també, 
per a les seves reivindicacions en benefici de la ciutadania. Com bé deia l’Eduard, jo crec que estem en un 
context de crisi climàtica, un món on tenim moltes desigualtats, quan a casa nostra, als nostres pobles i ciutats 
encara moltes persones pateixen les conseqüències d’una crisi econòmica que ha fet molt mal als nostres 
ciutadans i ciutadanes i els ajuntaments seguim sent la primera porta oberta per atendre i ajudar els veïns i 
veïnes.  
 
Són problemes globals, són problemes que no afecten només a les fronteres de cadascun dels nostres territoris 
però sí que pensem que els ajuntaments, primer pel seu coneixement de la realitat i segon per l’impacte que 
tenen les polítiques públiques a nivell local, tenim un paper molt rellevant. Hem de ser la primera línia de lluita 
per donar resposta a tots aquests reptes: la reducció de les desigualtats, afavorir un desenvolupament econòmic 
més sostenible i per donar-los resposta a la crisi climàtica i la necessitat urgent de fer una transició energètica 
que ens permeti un desenvolupament sostenible del planeta. Perquè és a les nostres mans donar respostes 
locals a un repte global. 
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El lideratge municipal i regional és vital per assolir els compliments del Objectius de Desenvolupament 
Sostenible proclamats per Nacions Unides amb vista a l’any 2030. I és per aquest compromís municipalista amb 
el futur del planeta que la presidenta de la Diputació de Barcelona, la Núria Marín, es troba avui a Durban 
(Sudàfrica) participant en la Cimera mundial dels líders locals i regionals, raó per la qual ha excusat la seva 
assistència a aquesta Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya i és la raó per la que estic jo en la 
seva substitució. 
 
El municipalisme és més fort i decisiu com més unit està. El municipalisme català està avançant, com bé deia 
l’Eduard, en la seva unitat, estem avançant cap a la fusió entre l’Associació Catalana de Municipis i Comarques i 
la Federació de Municipis de Catalunya i confiem que aquesta Assemblea servirà per donar més impuls a aquest 
projecte. Anar units és important entre d’altres raons perquè en moments difícils com els que estem vivint avui a 
Catalunya el municipalisme és una de les coses que ens uneix, que ens permet posar-nos d’acord, amb això jo 
crec que tots i totes estem d’acord. Hem de trobar punts d’unió, espais de diàleg i confluència que ens ajudin a 
tirar endavant plegats. Per això la Diputació de Barcelona agraeix la seva presència a tots els representants 
municipals reunits avui aquí, sou una força molt i molt important en el futur del país, en el benestar de la 
ciutadania, i la Federació de Municipis de Catalunya, com sempre, treballa i treballarà per garantir la vostra 
tasca. Benvinguts i benvingudes a aquest espai i que tingueu una molt bona Assemblea. 
 

Hble. Sra. Meritxell Budó, consellera de la Presidència 

Moltes gràcies! Molt bon dia alcaldes, alcaldesses, regidores, regidors, amigues i amics. Primer de tot gràcies 
per convidar-me a donar el tret de sortida a l’Assemblea de la Federació de Municipis de Catalunya. Primer de 
tot permeteu-me que us traslladi en nom del president Quim Torra una afectuosa salutació, ell hauria volgut ser 
avui aquí amb vosaltres inaugurant aquesta Assemblea però per motius d’agenda no pot ser aquí, per tant em 
trasllada, com us he dit, aquesta afectuosa salutació. 
 
Primer de tot permeteu-me que en aquesta Assemblea que celebreu avui i en la que renovareu aquests nous 
càrrecs directius, em permeti primer fer un reconeixement a tota la feina feta per l’equip sortint, encapçalada pel 
seu president, i amic, Xavi Amor. Moltes gràcies! 
 
L’Assemblea que celebreu avui pot marcar un punt d’inflexió en la vostra entitat. Enguany ja fa 40 anys que molts 
alcaldes i regidors arribaven als primers ajuntaments democràtics després de les primers eleccions municipals 
l’abril de l’any 79. Ho feien plens d’il·lusió i amb molts projectes al cap però pocs recursos per dur-los a terme. I 
malgrat això, durant aquests 40 anys des del món local s’ha fet molt bona feina i, per tant, em toca donar-vos-en 
les gràcies com a legals representants avui i hereus, també, de tots aquests que us han precedit en aquesta 
bona feina. I no és menys cert ni menys important que les entitats municipalistes han estat també actors clau a 
l’hora de poder fer aquesta bona feina des del món local. De fet, sense la gran tasca de tots els ajuntaments i de 
les entitats municipalistes durant aquest llarg període avui no tindríem el país que tenim. Moltes coses han 
canviat en aquests darrers 40 anys, algunes han estat en positiu i d’altres en negatiu però em permetreu que 
avui només em centri en les que han estat positives. I és en aquest punt en el que vull destacar la gran feina feta 
per molts alcaldes i moltes alcaldesses, regidores, regidors que heu dedicat els millors anys de les vostres vides 
a fer progressar els vostres municipis, les vostres viles, les vostres ciutats, els vostres pobles i a millorar el 
benestar i la qualitat de vida de les vostres ciutadanes i ciutadans. Sou, com sabeu, l’administració més propera 
a la ciutadania i a vosaltres hi acudeixen les persones que viuen als vostres municipis per resoldre el seu dia a 
dia. De fet, durant la greu crisi econòmica que va sacsejar el nostre país i que encara avui ens colpeja perquè 
encara avui hi ha moltes persones que en pateixen les conseqüències, els ajuntaments sempre heu estat al 
costat de la gent, parant el cop i solucionant els problemes i les emergències. I ho heu fet, ho hem fet, malgrat 
molts obstacles, la reducció d’ingressos de les administracions públiques també va afectar de ple la despesa 
dels ajuntaments i, en conseqüència, el manteniment dels serveis públics o la realització d’inversions als nostres 
municipis. Tot això sense comptar amb la col·laboració solidària de l’Estat, amb els objectius del sostre de la 
despesa que ens marcava la Comissió Europea i amb una aplicació d’una normativa com és l’LRSAL, la Ley de 
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racionalización y sostenibilidad de la Administración Local, que tots recordareu que comprometia i encara 
compromet substancialment l’autonomia local i que continuem i hem de continuar exigint que sigui derogada. En 
aquest marc de constrenyiment, i atenent la cruesa de les dificultats, el món local ha sabut fer els deures i ha 
demostrat que el rigor en la gestió no està renyit amb la sensibilitat. 
 
L’Assemblea d’avui em sembla un marc idoni per fer aquest reconeixement al paper del món local com a 
estructura institucional capaç de fer front a les urgències socials, les necessitats de la ciutadania i el 
manteniment dels serveis malgrat la reducció dels recursos en època de crisi. Des del govern de la Generalitat 
som ben conscients de les dificultats a les que us enfronteu. Les conec també perquè he estat més de vuit anys 
alcaldessa del meu poble, la Garriga -aprofito per fer una salutació, si  m’ho permeteu, a l’alcaldessa de la 
Garriga que veig allà dalt, i li faig una afectuosa salutació com a ciutadana, ara, del municipi de la Garriga-. Però 
com dèiem, més de vuit anys alcaldessa i avui com a consellera vull fer-vos arribar un missatge clar: que estem i 
estarem sempre al vostre costat. 
 
La relació i el suport al món local és una autèntica prioritat per al govern de Catalunya. I, com sabeu, aquesta 
legislatura vàrem assumir les relacions amb el món local des del Departament de la Presidència que ara 
presideixo. I aquesta nova adscripció no va ser casual sinó que persegueix una finalitat, que és la d’enfortir la 
col·laboració institucional i actuar com a porta d’entrada del món municipal al govern de Catalunya, és a dir, ser 
el canal de totes les demandes i totes les preocupacions que han d’arribar als diferents departaments del govern 
de la Generalitat. En aquest punt som conscients que les mesures més urgents afecten els comptes públics. A 
partir del 2017 la tendència del cicle econòmic començava a canviar i, en conseqüència, es feia inajornable 
revertir, en la mesura del que és possible, la situació en què es trobaven els poders locals. Des del govern ens 
vàrem marcar tres accions immediates: la reducció del deute de la Generalitat amb el món local, l’increment dels 
recursos del Fons de Cooperació Local i la recuperació del PUOSC, pel que significa de posar a disposició del 
món local recursos destinats a inversió. En relació a la primera qüestió, i si fixem la mirada enrere, veurem que a 
començaments de l’any 2017 el deute de la Generalitat amb els ens locals ascendia gairebé a 570M€, durant els 
exercicis 2017 i 2018 es va anar reduint dràsticament aquest endeutament i actualment podem dir que, en 
aquests moments, el deute de la Generalitat amb els ajuntaments és aproximadament d’uns 69M€. Per tant 
estem parlant d’una reducció ja, a dia d’avui, del 88%. En relació al finançament també destacar les iniciatives 
següents: en primer lloc hem impulsat un increment del Fons de Cooperació Local que se situa al voltant del 
3’4%. És un increment que ja estava inclòs en el projecte de pressupost del 2019 que no va ser aprovat, però 
que s’inclourà també en el projecte de pressupost per a l’any 2020 que en aquests moments el govern de la 
Generalitat estem negociant amb d’altres formacions polítiques. Hem aprovat també un nou model de 
finançament amb l’Aran, amb una vigència de cinc anys i que això permet i dóna una major estabilitat que el 
sistema que hi havia anterior d’actualitzacions que es feia any rere any. Addicionalment també hem fet una 
segona convocatòria dels Fons FEDER per un valor de 37M€. 
 
Però probablement la mesura que ha estat més esperada pels municipis ha estat la recuperació del Pla Únic 
d’Obres i Serveis de Catalunya. Com sabeu, la darrera convocatòria que es va fer va ser el 2012 i només en els 
períodes 2016 i 2017 es va convocar una de dedicada a manteniment, de fet, la del 2012 tampoc va acabar 
fructificant i per tant no es va dur a terme. Tal i com ens vàrem comprometre des del govern, el passat mes de 
setembre es  va  publicar aquesta convocatòria de PUOSC,  que avui finalitza el termini de  presentació -avui 15 
de novembre, recordeu alcaldes i alcaldesses que finalitzava el termini de presentació dels projectes i les 
propostes que teníeu d’inversió en la que ha de cooperar la Generalitat de Catalunya-. Recordem aquella 
primera línia de subvencions de 160M€ per a tots els municipis i una d’específica de 90M€ només per a aquells 
nuclis de població de menys de 5.000 habitants, perquè entenem que són aquests nuclis de població més petits 
els que tenen menys capacitat en recursos propis d’invertir i per tant calia, també, acompanyar per tal de poder 
garantir, si més no acostar-nos a aquest equilibri territorial necessari pel que treballem al nostre país. 
 
Permeteu-me que acabi felicitant els nous membres de l’equip que avui sortiran elegits al final d’aquesta 
Assemblea. Vull també encoratjar-vos i donar-vos molta força i molts ànims! Vivim un temps decisiu com a país i 
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els reptes que tenim al davant són molts i complexos. Els ajuntaments, com us deia al principi de la meva 
intervenció, sou l’administració més propera a la ciutadania, sou els que esteu al costat i ateneu les 
reivindicacions en primera instància dels vostres veïns i veïnes. Ara aquesta ciutadania està demanant amb més 
força i empenta  que mai esdevenir actor clau en l’escena pública i decidir i participar d’aquest procés que volem 
construir, perquè no oblidem aquella dita de fa molts anys que Catalunya també es construeix des dels 
ajuntaments. I amb vosaltres al capdavant ho hem de fer possible. 
 
Per tant, us desitjo que us vagi molt bé l’Assemblea, sorts i encerts en aquesta nova etapa i resto, com no pot 
ser d’altra manera, poso a disposició el govern de Catalunya per a allò que el món local requereixi i necessiti. 
Moltíssimes gràcies i bona Assemblea. Bona feina! 

 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas, President de la Comissió Gestora de l’FMC 

Gràcies consellera, diputada. Donaríem per acabada la taula inaugural i pregaria als vicepresidents de la gestora 
l’alcalde de Vacarisses, el company Toni Massana, l’alcaldessa d’Aitona, la Rosa Pujol, que ens acompanyin a 
l’escenari i així també, com per delegació del secretari general, l’administrador de l’entitat en Domènec Guasch.  
 
 

1. Constitució de l’Assemblea. Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la Mesa i 2. 
Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 18 d’octubre de 2018 

 
Bé, per prosseguir dono la paraula al Domènec Guasch que, com comentava fa un moment, és el delegat del 
secretari, per delegació del secretari general, i també administrador de la Federació de Municipis perquè doni 
inici i ens expliqui les acreditacions, ordre del dia i demés de l’Assemblea. Tens la paraula Domènec! 

 

Sr. Domènec Guasch delegat del secretari i administrador de l’FMC 

Abans de començar m’agradaria tres paraules. Porto vint-i-nou assemblees a la Federació de Municipis de 
Catalunya, he conegut a quasi tots els alcaldes durant 35 anys, la veritat, he de reconèixer que, tot i que hi ha 
hagut moments una mica dolents, en general m’ho he passat molt bé. I felicitats als qui repetiu! 

 

Anem per feina... Bon dia a tothom! A l’Assemblea General, del cens total d’inscrits acreditats davant la 
Secretaria General i del qual s’ha donat compte a la Comissió Gestora és de 175 delegats i delegades, que 
representen 863 vots. En nom de la Comissió Gestora de la Federació de Municipis de Catalunya es posa a 
votació la proposta d’ordre del dia i del reglament, el contingut dels quals es va trametre amb la convocatòria. Pel 
que fa a l’ordre del dia, el teniu al vostre abast en la llibreta que se us ha donat a l’entrada. Donem lectura, 
doncs, a l’ordre del dia: 1. Constitució de l’Assemblea. Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la 
Mesa, 2. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària del 18 d’octubre de 2018, 3. Pressupost de l’entitat 
corresponent a l’exercici 2019. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè Executiu del 7 de juny de 2019, 4. 
Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2018. Formulats i elevats a l’Assemblea General pel 
Comitè Executiu del 7 de juny de 2019. Ratificació, 5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a 
l’any 2018. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè Executiu del 7 de juny de 2019, 6. Proclamació de les 
candidatures presentades als òrgans de govern de l’FMC: Consell Nacional, Comitè Executiu –vocals, 
Vicepresidències i Presidència-. Votació i escrutini, 7.  Elecció i proclamació dels nous membres electes dels 
òrgans de govern de l’FMC, 8. Proposta de Resolució: unificació del municipalisme i 9. Cloenda de l’Assemblea. 

El text del reglament si el voleu llegir amb el mòbil perquè com que és molt llarg no val la pena, perquè sinó per 
la tarda potser encara estaríem aquí... 

 

Així mateix, es posa també a votació la proposta de composició de la mesa de l’Assemblea, consensuada per 
totes les forces polítiques i que, en absència de la vicepresidenta Laura Campos Ferrer, alcaldessa de Montcada 
i Reixac, la Comissió Gestora reunida prèviament a la celebració d’aquesta Assemblea, ha acordat que el seu 
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lloc l’ocupi la senyora Lídia Muñoz Cáceres, alcaldessa de Sant Feliu de Llobregat. Per tant, la proposta de 
composició de la mesa és la següent: President: Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, president de la Comissió Gestora 
de l’FMC i alcalde d’Esparreguera,  Vicepresidents: Il·lm. Sr. Antoni Massana i Ubach, vicepresident de la 
Comissió Gestora de l’FMC i alcalde de Vacarisses, Il·lma. Sra. Rosa Pujol Esteve, vicepresidenta de la 
Comissió Gestora l’FMC i alcaldessa d’Aitona i Il·lma. Sra. Lídia Muñoz Cáceres, alcaldessa de Sant Feliu de 
Llobregat i Secretària: Il·lma. Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat.  

 

En aquests moments s’han acreditat 144 persones, entre alcaldes, alcaldesses, regidors i regidores, amb un total 
de vots representats (entre els presents i delegats) de 750. El número total d’assistents acreditats a la sala és de 
155.  

 
A continuació els informo que per efectuar la votació hi ha a la documentació 4 paperetes: verda, vot favorable, 
vermella, vot en contra, blanca, vot en blanc, blau cel, abstenció.  
Així doncs, procedim a la votació. Abstencions? Em sembla que no en veig cap! Vots en blanc? Vots en contra? 
Vots a favor? 

 
Per tant, queden aprovats per unanimitat l’ordre del dia, el reglament i la mesa d’aquesta 30a Assemblea 
General. Demano als membres de la Mesa que passin a ocupar el lloc aquest. Gràcies! 

 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas, President de la Mesa de l’Assemblea 

Doncs bé, gràcies Domènec! Un cop constituïda, ara sí, la Mesa de l’Assemblea, comencem amb l’ordre del dia. 
El primer és l’aprovació, si s’escau, de l’acta de la darrera sessió ordinària de l’Assemblea que va tenir lloc el 19 
d’octubre de l’any passat, de 2018. Fem un torn d’intervencions si algú vol dir alguna cosa sobre l’acta. No en 
veig cap... Si no, passem a la votació. Abstencions, amb el mateix règim que deia abans el Domènec, 
abstencions a l’acta? Cap. Vots en blanc? Vots en contra? S’aprova, per tant, per unanimitat. 

 
 

3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2019. Ratificació de l’acord d’aprovació del Comitè 
Executiu del 7 de juny de 2019 

 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea 
General. D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2019 de conformitat amb 
l’estructura i recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i 
Tresorers de l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 de 
setembre de 2014. 

D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla General 
Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma instantània i 
automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de conversió. Així, la nova 
estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de tota l’activitat econòmica 
financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de les mesures correctores que 
siguin necessàries, tot això a partir de la informació proporcionada per la comptabilitat i dels indicadors d’activitat 
associats als objectius. 
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El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC

ACTIVITAT 1 

FORMACIÓ I 

ACTIVITATS 

ASSISTENCIALS

ACTIVITAT 2 

COMUNICACIÓ I 

PROJECCIÓ 

INSTITUCIONAL

ACTIVITAT 3 

SERVEIS GENERALS 

I SUPORT LOCAL TOTAL

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.546.641,02 1.546.641,02

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00

Subvencions oficials a l'activitat 165.000,00 0,00 0,00 165.000,00

Altres ingressos accessoris i altres de gestió 

corrent 113.000,00 1.000,00 0,00 114.000,00

Ingressos financers 0,00 0,00 0,00 0,00

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 1.000,00 1.000,00

TOTAL INGRESSOS 278.000,00 1.000,00 1.847.641,02 2.126.641,02

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC

Despeses de personal 51.153,27 64.028,54 876.157,32 991.339,13

Formació, Jornades 311.000,00 20.000,00 18.000,00 349.000,00

Aportacions a entitats 0,00 0,00 287.501,26 287.501,26

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 219.000,00 219.000,00

Despeses de funcionament 0,00 27.000,00 117.000,00 144.000,00

Serveis externs 26.000,00 0,00 49.000,00 75.000,00

Publicacions 0,00 29.000,00 0,00 29.000,00

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 35.000,00 35.000,00

Altres despeses 2.700,00 0,00 278.296,15 280.996,15

TOTAL DESPESES 390.853,27 140.028,54 1.879.954,73 2.410.836,54

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -112.853,27 -139.028,54 -32.313,71 -284.195,52

INVERSIONS. Compte PGC

Inversions 0,00 0,00 9.000,00 9.000,00

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ 0,00 0,00 -9.000,00 -9.000,00

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST 

FINANCER -112.853,27 -139.028,54 -32.313,71 -284.195,52  
Quadre 1 

A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes aprovades pels òrgans de govern 
de l’entitat en la darrera versió de data 19 d’octubre de 2018 i que amb el text actualitzat a data de 31 de maig de 
2018 introdueixen un marc regulador que pretén facilitar la transparència i el control de l’activitat de l’entitat 
d’acord amb els compromisos de nova governança de l’FMC. 

 

 
Quadre 2 

 
AUREN Abogados y Asesores Fiscales, SP, SLP ha emès un informe tècnic favorable en relació a l’adequació 
de l’estructura tècnica i comptable d’aquest pressupost a la normativa d’aplicació, les conclusions del qual és del 
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tenor literal següent: “A la vista de tot el que s’ha exposat, podem concloure que la Proposta de Pressupost per a 
l’exercici 2019 elaborada per la Secretaria General de l’FMC que es presentarà al Comitè Executiu per a que 
l’elevi a l’Assemblea per a la seva aprovació, és coherent i consistent en la seva forma i en els seus continguts, 
que les previsions d’ingressos i despeses estan adequadament justificades i que són raonables i sostenibles 
amb les hipòtesi de la situació de l’entorn i amb l’evolució previsible de l’activitat a desenvolupar, i que l’FMC 
disposa de capacitat de finançament per assumir sense desequilibri patrimonial rellevant el dèficit pressupostari 
previst per a l’exercici 2019”. 

En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la següent proposta 
d’acord: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 7 de juny de 2019 d’aprovació del pressupost de l’exercici 
econòmic 2019, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la proposta, amb un total de 89 folis, rubricats i 
segellats pel Secretari General, a tots els efectes legals.”  

 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea  

Passaríem al següent punt que es tractaria de la ratificació de l’acord que ja vam prendre al Comitè Executiu del 
7 de juny, corresponent a l’exercici pressupostari de 2019. Ens ho explica, com fan cada any, el senyor Miguel 
Ángel Catalán, soci auditor d’Assurance Auren Auditors, a qui demanaria, pregaria, que pugés i que ens pogués 
explicar el punt. Gràcies! Tens la paraula. 

 

Sr. Miguel Ángel Catalán, soci auditor d’Assurance Auren Auditors 

Bon dia a tothom! Hem estat requerits per fer un resum de la liquidació del pressupost de l’any 2018. El 
pressupost va ser aprovat per la Presidència el 15 de febrer de l’any 2019 i elevat al Comitè Executiu l’1 de març 
de 2019 i es va obtenir de la informació comptable de la Federació.  
 
Quant al pressupost de l’any 2019, aquest ha estat elaborat per la Secretaria General de la Federació, va ser 
aprovat pel Comitè Executiu el 7 de juny de 2019 i va ser elaborat d’acord amb els principis generals de legalitat, 
uniformitat, transparència i integritat i amb les normes generals de funcionament administratiu i control de la 
Federació de Municipis. Dit això, aquest pressupost presenta els següents trets més rellevants: presenta uns 
ingressos de 2.100.000€, que contenen una previsió d’ingressos per quotes d’associats d’1.500.000€, la mateixa 
xifra pràcticament que l’exercici anterior, amb la qual cosa vol dir que mantenim aquestes quotes que es van 
establir l’any 2016, aquestes quotes representen el 73% dels ingressos totals previstos. Els altres ingressos són 
ajudes, subvencions o serveis que es facturen. 
 
Quant al capítol de despeses, les partides més destacables, naturalment, tornen a ser... Bé, diré primer que s’ha 
previst un increment de despeses general del 9% i que les partides més destacables són les de personal, que 
suposen el 41% de les despeses totals, formació i jornades, que suposa un 14% i que té un increment o s’ha 
previst un increment important respecte de l’any anterior, és a dir que tornem una altra vegada a donar 
importància a l’activitat de la Federació quant a formació i jornades. Són importants les despeses de seu social i 
funcionament, encara i que són importants han estat previstes amb un 9% inferior. Bàsicament aquestes són les 
partides més importants.  
 
I després la dotació d’insolvències que, com he dit abans, s’estableix en funció d’un percentatge respecte de les 
quotes dels associats, això s’ha mantingut i, per tant, es preveu una xifra molt alta que, d’acord amb la història 
dels últims 3 anys, segurament la realitat serà inferior. El dèficit previst, llavors, és de 284.000€ amb aquest 
matís de la dotació per insolvència, que s’espera que sigui molt inferior. En tot cas això no obstant, l’entitat, hem 
de tornar a dir, disposa de capacitat suficient per finançar el dèficit previst en disposar dels recursos propis 
necessaris. 
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Com a conclusió, concloem que la proposta de pressupost per a l’exercici 2019, elaborada per la Secretaria 
General i presentada al Comitè Executiu perquè l’elevi a l’Assemblea, és coherent i consistent en la seva forma i 
els seus continguts, les previsions d’ingressos i despeses estan adequadament justificades i són raonables i 
sostenibles amb les hipòtesis de la situació de l’entorn i en l’evolució previsible de l’activitat a desenvolupar. La 
Federació disposa de capacitat de finançament per assumir, sense desequilibri patrimonial rellevant, el dèficit 
previst per a l’exercici 2019. Tota aquest informació, la liquidació del pressupost i la proposta de pressupost per a 
l’any 2019, està penjada en el portal de transparència de la Federació. Moltes gràcies! 
 
 
4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic 2018. Formulats i elevats a l’Assemblea General 

pel Comitè Executiu del 7 de juny de 2019. Ratificació 
 
“El Comitè Executiu de l’FMC en data 7 de juny d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 2. Formulació 
dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2018. L’article 33.j) del Estatuts de la Federació 
de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i dels comptes anuals. En 
execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes anuals corresponents a l’exercici 
econòmic de 2018 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  
De conformitat amb la nova normativa d’auditoria, aquests comptes anuals han estat degudament auditats 
d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes anuals i informe executiu de l’exercici finalitzat a 31 de 
desembre de 2018, que obra a l’expedient i que s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals.  
En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 
Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2018 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals. ”  

De conformitat amb el que estableix l’article 25 dels Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre aquest acord a 
l’aprovació de l’Assemblea. La documentació comprensiva del compte, l’auditoria sencera, la carta de 
recomanacions i l’acta de la sessió del Comitè Executiu en aquesta part amb les deliberacions i votació estan 
disponibles des del moment de la formulació del compte al portal de transparència de la pàgina web de l’FMC 
www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.-Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 7 de juny de 2019 i, en conseqüència, aprovar els 
comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2018, degudament auditats, de conformitat i als efectes 
previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, conforme als documents que s’annexen en 
aquesta proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals mitjançant diligència de la Secretaria 
General. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis corresponents a la 
tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

 
Com a trets més rellevants del pressupost liquidat a l’exercici de 2018 cal parlar dels ingressos, que han estat de 
2M€, pràcticament el mateix import que es va preveure. Val a dir que d’aquest import la majoria dels ingressos 
són les quotes dels associats, que han estat un 74% bàsicament dels ingressos i que cal indicar que s’han 
mantingut igual que l’any 2017 i el 2016, any en què es van disminuir en un 16%.  
 
Del capítol de despeses, el capítol principal del total de despeses, ha estat la liquidació final un 3’40% inferior a 
l’import previst. La previsió de despeses igualment es va fer establint que hi hauria un dèficit final de 186.000€ i 
que al final, com veurem, ha estat finalment de 77.000€. Les partides de despeses més destacables són les que 
direm en aquest moment. Quant a importància, evidentment, són les despeses de personal que han estat el 42% 
del total de les despeses i que s’han mantingut, més o menys, en l’import que estava previst i han crescut en un 

http://www.fmc.cat/
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1’8€. Altres partides rellevants han estat les de Formació i jornades, que aquí sí que s’ha produït un increment 
notable respecte al que estava previst i això ha estat degut a què durant aquest exercici hi ha hagut un increment 
de les sessions de les jornades de formació realitzades, és a dir, hi ha hagut un augment de l’activitat. És un 
capítol també destacable quant a les despeses, les publicacions i comunicacions, en aquest sentit, o en aquesta 
partida, s’ha d’informar que també hi ha hagut un increment respecte al que estava previst d’aproximadament un 
50% degut a què s’han realitzat o s’han editat 2 llibres, 2 publicacions que no estaven previstes inicialment i que, 
pel que he pogut verificar, han tingut gran difusió i han estat traslladades a tots els ajuntament de Catalunya. 
Dues despeses més que han tingut rellevància per la seva importància o per la seva variació respecte al 
pressupost són els desplaçaments i representació, que han estat inferiors al que estava previst en un 14%. I molt 
important a destacar la dotació per insolvències, d’acord a la normativa de la Federació es fa una previsió del 
15% de les quotes com a previsió d’insolvències possibles de no cobrament de quotes. Això vol dir que es van 
pressupostar 231.000€ per a aquesta provisió, o possible previsió, i al final la dotació només ha estat d’uns  
47.000€. Això vol dir que la partida prevista era realment molt prudent i la realitat ha estat, realment, molt inferior. 
Val a dir que, això també va passar l’any 2017, que també va ser inferior la realitat que el previst. En tot cas, 
acabaré dient sobre aquest partida que fins i tot ha estat inferior la realitat l’any 2018 a la del 2017, el 2017 
finalment va ser 86.000€ i aquest any 47.000€. En definitiva, partíem d’un dèficit previst de 186.000€ i al final el 
dèficit ha estat de 113.000€ com a conseqüència sobretot d’aquest menys import de les despeses per 
insolvències. 
 
Tant l’exercici de 2018 com l’any 2017 han presentat un dèficit com a conseqüència d’aquesta reducció de les 
quotes que, per tant, ha portat a tenir inicialment un dèficit provisional. En tot cas, aquests dèficits, tant l’any 
anterior com aquest, han estat coberts totalment amb els recursos propis de la Federació. En conseqüència 
podem dir que el dèficit inicialment previst i la realitat que finalment ha succeït, o la liquidació definitiva, ha estat 
coberta pels recursos de l’entitat sense que posin en qüestió la seva solvència. 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Moltes gràcies a Miguel Ángel Catalán. De fet les intervencions que s’han fet són dels següents dos punts, el 
primer punt, que us comentava anteriorment, i també s’ha aprofitat per explicar i s’ha parlat del pressupost del 
2019, que és una ratificació que ja vam aprovar al Comitè Executiu, i també el següent punt que era ratificar, 
també, els comptes anuals del 2018. Per tant, si no veieu inconvenient, obriríem un torn de paraules per als dos 
punts i també votaríem els dos punts que, si no hi ha inconvenient, doncs proposaria votar-los de forma conjunta 
perquè un porta a l’altre, tenen relació. Alguna intervenció sobre aquests dos punts? No? Doncs passem a 
votació. Abstencions? 1 abstenció. Vots en blanc? Vots en contra? Doncs quedaria aprovat per majoria, amb una 
abstenció. Moltes gràcies i gràcies, de nou, als auditors per la feina que fan cada any amb els comptes de la 
casa. 
 
 
5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2018. Ratificació de l’acord 

d’aprovació del Comitè Executiu del 7 de juny de 2019 
 
“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de l’entitat. Per tal de 
donar compliment aquesta previsió, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals van formalitzar un conveni en data 5 de novembre de 2018 per a la 
realització de la memòria anual de l’entitat que contemplés de forma integrada i sistemàtica la gestió duta a 
terme durant l’exercici 2018.  

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de Municipis de 
Catalunya corresponent a l’exercici 2018 que contempla la informació sobre la seva activitat institucional en el 
conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva acció així com les prioritats definides i les 
activitats a elles vinculades. El document, així, respon a un reflex fidel de la informació provinent dels acords i 
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resolucions adoptades pels òrgans de l’entitat així com dels serveis tècnics i jurídics que ha estat degudament 
sistematitzada.   

L’activitat associativa de l’FMC durant l’any 2018 s’ha centrat des del punt de vista intern en consolidar les 
accions de reforma organitzativa deriva de l’estructura d’àmbits acordada a l’Assemblea General de 23 d’octubre 
de 2015. Tot això per donar resposta a una estructura més àgil i menys costosa –fa quinze anys, l’entitat tenia 
una plantilla de 22 persones i més de 16 comissions internes- a les demandes que els objectius estatutaris i 
l’oferta d’activitats que caracteritzen l’FMC- com la formació d’alta qualitat i el seguiment normatiu- reclama 
l’actual context en el qual es desenvolupa l’activitat dels governs locals associats. 

La Memòria recull, doncs, les accions que havia emprès els anys anteriors i que ara s’han intentat reforçar i/o 
consolidar. Així, el seguiment de les iniciatives d’impacte normatiu -mediat i immediat- sobre els governs locals, 
les accions i iniciatives que requereixen el posicionament de l’FMC, la millora interna dels procediments i de la 
gestió pressupostària i organitzativa de l’entitat, els serveis d’assistència i formació i d’altres. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del 
següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 7 de juny de 2019 d’aprovació de la Memòria d’activitats i 
gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2018, de conformitat amb l’Annex I que consta de 128 folis rubricats i 
segellats pel Secretari General i que s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Passem al següent punt que es tracta d’explicar la memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a 
l’any 2018 i també haurem de votar-la, amb un acord que ja es va prendre en el seu moment, per tant és una 
ratificació, en el darrer Comitè Executiu d’aquest mandat el 7 de juny del 2019. Permeteu-me abans de 
començar, de donar pas a aquest punt que ens l’explicarà l’alcalde de Pineda i president sortint de l’entitat, que 
faci un reconeixement, ara sí Xavi, de la feina que has fet al llarg d’aquests 6 anys –que aquest matí en 
parlàvem- que has fet a l’entitat, perquè no ha estat fàcil. I permeteu-me que ho digui aquí, ara que estem en 
família, en molts casos perquè els temps polítics o històrics no els decidim nosaltres i el Xavi, el company, va 
haver d’assumir la Presidència de l’entitat en un moment molt difícil, en un moment en què estava en perill la 
pròpia existència de la Federació, amb un repte monumental, i jo crec que el reconeixement d’aquesta feina el 
veiem avui, el veiem ara, veient d’on venim i on estem i el veiem ara també, Xavi, amb els resultats econòmics, 
la volta que hem fet a l’associació, o que has fet com a president, com un mitjó en aquest any 2019, sis anys i 
pico després. Per tant, aprofitant que ara tens la paraula i que ens expliques únicament de l’any 2018 la teva 
activitat, no la dels darrers quatre o sis que has estat, sí donar-te les gràcies en nom de tots per la teva feina i 
dedicació a l’entitat, que evidentment serà i perdurarà. Gràcies!  
 

Il·lm.  Sr. Xavier Amor, president sortint de l’FMC 

Bé, molt bon dia a tots i totes. Moltes gràcies! Crec que tenim preparat una mica de PowerPoint per anar més 
ràpid simplement, perquè no explicaré totes les dades que avui podríem explicar, però deixeu-me que comenci 
felicitant també a la taula de l’Assemblea i agraint ja a la nova direcció, que d’aquí una estoneta ja tindrem. La 
primera diapositiva explica una mica qui som com a Federació, ara mateix la Federació la conformen 638 ens 
locals, això representa 6’7 milions d’habitants. En el treball, en la feina de comissions estan involucrats en aquest 
moment 1. 100 càrrecs electes i 200 tècnics, en els treballs que fan des de les comissions, i els 200 tècnics 
també en l’assessorament que donem als diferents ajuntaments. El motiu de la Federació, o el què fem, la nostra 
feina del dia a dia, el defensar el marc competencial municipal, el de promoure també els canvis que els 
ciutadans demanen, els nous reptes que tenim sobre la taula i, com no, preservar, defensar tot el que té a veure 
amb l’autonomia dels governs locals. Com ho estem fent? Ho estem fent des d’aquesta xarxa que avui aquesta 
Assemblea, també, mostra com a exemple, una xarxa que també intenta tenir més presència institucional, 
promovent la pluralitat, la col·laboració i la cooperació i també des de la cerca de la innovació i la modernització.  
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La Federació estableix també relacions amb moltes altres entitats, que avui esteu aquí representades i que us 
vull agrair moltíssim que avui estigueu amb nosaltres però sobretot la feina que hem fet durant aquest temps, 
han estat 21 convenis l’any passat signats entre l’entitat i diferents institucions. Destacar tot el tema del Banc de 
Bones Pràctiques i també tot el que fa i té a veure amb la transparència, abans el president de la Gestora ho 
deia, vam haver d’entomar aquesta responsabilitat en un moment molt complicat que precisava de ser més 
transparents que mai. I això hem intentat fer-hi i portar-ho endavant. També l’actuació conjunta amb d’altres 
entitats municipalistes: amb la Federación Española de Municipios  y Provincias, amb l’ACM i també amb 
federacions territorials de l’Estat. I també, com no, totes les línies de col·laboració que tenim amb entitats 
sindicals, associacions empresarials, col·legis professionals, universitats,... per tant, amb tothom que té a veure, 
també, amb la millora dels nostres pobles i ciutats. Això ho hem volgut fer des de la innovació i la modernització, 
que, com sabeu també, és un tema transcendental en els vostres ens locals, en els vostres ajuntaments. Volem 
posar en valor també el Banc de Bones Pràctiques, pensem que allò que feu des dels vostres pobles i ciutats, 
allò que feu i que és molt positiu és bo que ho puguem compartir i que pugui estar a l’abast de tots i de totes, per 
tant, ja són més de 350 les pràctiques que 81 ajuntaments, de manera generosa, posen a l’abast del teixit 
municipalista a Catalunya. I també el Focus d’Innovació Local, amb 85 trameses de publicacions i estudis 
nacionals i internacionals que intentem, també, que siguin per ajudar en el dia a dia.    
 
El rol que ha de tenir, o que té la Federació de Municipis i que ha de continuar tenint és el de la preservació dels 
drets dels ciutadans, temes com l’ocupació, l’habitatge, la igualtat, la convivència, en definitiva, el dret a la ciutat. 
Sempre m’heu escoltat dir que és en el terreny de joc de la ciutat, del poble, a les places, als pobles, als carrers 
on passen les coses i, per tant, nosaltres som els primers interessats en preservar aquest dret a l’ús de la ciutat, 
al gaudir de la ciutat, i que moltes vegades també es posa en qüestió.  
 
Aquesta, la Federació, és una organització capaç, professionalitzada, eficaç i transparent i està preparada 
perquè afrontem els reptes del present i del futur. La nova governança que ha de tenir, que ha de garantir l’acció 
de la Federació nosaltres l’hem distribuït en nou àmbits de treball, que és el que la direcció va decidir en el seu 
moment, suposo que la nova etapa també donarà per buscar noves fórmules. Nosaltres els nou àmbits de treball 
són els que han desplegat la participació de tots els electes que han volgut participar en la nostra feina. Una 
feina, també, molt propositiva, molt crítica moltes vegades i reivindicativa en alguna ocasió, però propositiva, 
intentant sempre que el final del camí sigui l’acord. I això ho hem fet de la mà amb el govern de la Generalitat de 
Catalunya. També destacar més de 300 representacions que tenim des de l’entitat en diferents àmbits de 
participació i col·laboració de la Generalitat i d’altres institucions i organismes, és molta la gent que representa la 
Federació de Municipis en diferents administracions.  
 
Potser per destacar, dos dels nostres pilars principals de la nostra feina del dia a dia: la primera, l’assistència 
tècnica directa de la Federació, qualsevol trucada, qualsevol consulta que qualsevol ajuntament fa a la Federació 
sempre intentem que vagi recolzada d’un informe, de l’assessorament dels nostres tècnics i quan no hi hem 
arribat amb els nostres tècnics també hem tirat de tècnics externs. I després hem destacat aquí en la presentació 
dels comptes, la pujada o el destí que hem donat també als recursos pel que fa a la formació, pensem que és 
vital continuar apostant per la formació de qualitat, creiem que és una eina estratègica i per destacar alguna de 
les accions que fem, doncs el Seminari de Dret Local, històric i amb molt recorregut, el Seminari Tècnic Local o 
el Seminari de Relacions Col·lectives i altres programes de formació. I també el programa de formació contínua. 
Han estat més de  111 les accions formatives aquest any i 12.500 els assistents que han passat per aquesta 
formació. 
 
Un altre tema a destacar, i que havíem de millorar, era tot el tema de la comunicació. Continuem venent el que 
tothom baixi l’aplicació, l’App que tenim a la Federació com a canal de comunicació, però, a més, setmanalment, 
surt la Newsletter a 2.900 destinataris, la revista que es reparteix ja a 5.382 destinataris o tot el tema de xarxes 
socials que també anem augmentant. I la comunicació directa: han estat més de 650 les comunicacions directes, 
intentant que siguin a temps real sobre normatives, sobre coses que van passant en l’àmbit del municipalisme.  
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Per tant penso que l’entitat és una entitat forta, crec que està en un moment de fortalesa, és representativa, és 
plural, gràcies també a la feina que s’ha fet pel que fa als diferents partits que la conformem, i de defensa i 
promoció de l’autonomia local. Crec sincerament que som necessaris com a entitat i que el nostre treball, la 
nostra feina ha de ser la de seguir treballant pels municipis i pel  municipalisme. 
 
I permeteu-me que tinc la paraula per robar 2 minuts a l’Assemblea, però és el meu últim discurs, la meva última, 
com aquell qui diu, paraula en una Assemblea de la Federació i voldria simplement fer una mica de recorregut, 
però és veritat, i s’ha dit aquí, que fa 6 anys  afrontàvem segurament la situació més complexa per a l’entitat, 
amb un risc elevat que desaparegués aquesta entitat i crec, humilment, que amb treball i rigor hem fet de portes 
endins una organització transparent, austera i solvent, tècnicament i jurídicament per a les organitzacions locals, 
i de portes enfora –ho deia abans- crec que som una entitat més forta, més plural i també més útil. El 
municipalisme no és només un moviment, som governs locals,  som governs locals i això és Govern amb 
majúscules. La seva defensa i la projecció requereixen de grans acords, també d’acords d’Estat i per això som 
també Federació Espanyola de Municipis i Províncies. Ens cal treure a debat com podem articular i constituir un 
nou Consell de Governs Locals, que ha de ser eficaç i que no es constitueix des del 2015, un òrgan estatutari 
que no pot ser substituït per les entitats municipalistes, encara que aquestes tinguem la voluntat de fusionar-nos. 
Serà des d’aquí des d’on caldrà impulsar decididament dues de les reivindicacions del municipalisme: la Llei de 
governs locals, que tantes vegades hem nomenat, i que hauria d’anar de la mà de la Llei de finançament local. 
Necessitem aixecar, de nou, la mirada local, massa nous reptes apareixen als nostres pobles i ciutats, cada 
vegada de manera més ràpida. I necessitem polítiques públiques, impulsades, recolzades, finançades i 
governades per les altres administracions.  
 
I voldria acabar aquestes paraules amb agraïments que crec que em toca fer: a l’Executiva sortint gràcies per la 
feina feta. Als meus vicepresidents, la Laura Campos –que està lluitant avui a Madrid per un tema laboral, està 
fent el que fem els alcaldes, lluitar pel benestar dels treballadors i dels ciutadans en general-, el Toni Massana, el 
Josep Salom i el Pep Fèlix Ballesteros. S’ha dit aquí, vaig entrar de manera accidentada a la Presidència de la 
Federació de Municipis i també voldria tenir un record per als qui van patir tant aquella etapa, els qui van passar-
ho molt malament, de manera especial una persona que a dia d’avui encara la truco de tant en tant perquè és un 
dels millors assessors, el Lluís Tejedor, que és un vicepresident que vam tenir a la Federació de Municipis i que 
donava molta calma,  també al David, que el tinc per aquí, vicepresident també, a la Núria Marín, al Joan i al 
Miquel que també em van acompanyar. Vull agrair també al personal, al personal de la casa perquè també ha 
estat molt difícil, etapa complicada i complexa, però us vull agrair, sobretot als qui creieu en la casa, que seguiu 
treballant fort perquè així sigui. Permeteu-me que també faci un agraïment especial al secretari general, un 
secretari d’ajuntament que vam treure d’un ajuntament perquè agafés el repte d’intentar posar ordre a la 
Federació de Municipis de Catalunya, i penso que ha fet la seva feina amb rigor i li vull agrair. A tots vosaltres, 
també, la confiança per aquests anys i a la futura presidenta, això no queda bé dir-ho així però sí: Olga, 
simplement dir-te que gaudeixis, que gaudeixis de l’honor que és ser president de la Federació de Municipis de 
Catalunya, que em tens a la teva disposició, ja t’ho he anat dient aquí a cau d’orella que em tens per quan 
vulguis. Simplement dir-vos que ha estat un honor i ara des de la FEMP em tindreu a la vostra disposició per a 
allò que pugui fer i que penseu que podem fer entre tots i totes per construir pobles i ciutats millors. Em queda dir 
un crit que és visca la Federació de Municipis de Catalunya! Moltes gràcies! 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Moltes gràcies Xavi, president. Anem a la votació d’aquesta memòria d’activitats. Abstencions a la memòria? 
Vots en blanc? Vots en contra? S’aprova per unanimitat. 
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6. Proclamació de les candidatures presentades als òrgans de govern de l’FMC. Consell Nacional, 
Comitè Executiu –vocals, vicepresidències i Presidència-. Votació i escrutini. I 7. Elecció i 
proclamació dels nous membres electes dels òrgans de govern de l’FMC 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Molt bé! Seguim a amb el següent punt de l’ordre del dia, amb les candidatures presentades als òrgans de 
govern de la Federació. S’ha presentat una única candidatura, consensuada per les diferents forces polítiques, 
tant al Consell Nacional com al Comitè Executiu, amb els seus vocals, vicepresidents i la Presidència, presidenta 
en aquest cas, i evidentment aquesta mesa la proclamem prèviament en complir-se les previsions estatutàries 
respectives i perquè sigui objecte de votació i elecció. Prèviament ens la llegeix, ens l’explica el vicepresident 
Masana. Tens la paraula Toni, gràcies!  
 

Il·lm. Sr. Antoni Massana, vicepresident de la Comissió Gestora i alcalde de Vacarisses 

Passo a fer lectura de la candidatura del Consell Nacional i el Comitè Executiu, començarem pels vocals: 
 
Vocals: Il·lma. Sra. Rosa Pujol i Esteve, Alcaldessa d’AITONA; Il·lm. Sr. Adam Tomàs i Roiget, Alcalde 
d’AMPOSTA; Il·lm. Sr. Lluís Guinó i Subirós, Alcalde de BESALÚ; Il·lma. Sra. Montserrat Candini i Puig, 
Alcaldessa de CALELLA; Il·lma. Sra. Dolors Carreras Casany, Alcaldessa de CUNIT; Il·lm. Sr. Eduard Rivas 
Mateo, Alcalde d’ESPARREGUERA; Il·lm. Sr. Carles Luz i Muñoz, Alcalde de GANDESA; Il·lm. Sr. Ignasi Simon 
Ortoll, Alcalde de LLIÇÀ D'AMUNT; Il·lma. Sra. Natàlia Figueras Pagès, Alcaldessa de MAÇANET DE LA 
SELVA; Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, Alcalde de MANLLEU; Il·lm. Sr. Xavier Fonollosa Comas, Alcalde de 
MARTORELL; Il·lm. Sr. David Bote Paz, Alcalde de MATARÓ; Il·lma. Sra. Laura Campos Ferrer, Alcaldessa de 
MONTCADA I REIXAC; Il·lm. Sr. Francesc Alemany Martínez, Alcalde de PALAFOLLS; Il·lma. Sra. Núria Pérez i 
Desel, Alcaldessa de PARDINES; Il·lm. Sr. Sergi Vallès Domingo, President de la MANCOMUNITAT PENEDÈS-
GARRAF; Il·lma. Sra. Lourdes Aluja Matas, Alcaldessa de  PRADELL DE LA TEIXETA; Il·lm. Sr. Lluís Mijoler 
Martínez, Alcalde d’EL PRAT DE LLOBREGAT; Il·lma. Sra. Marta Farrés Falgueras, Alcaldessa de SABADELL; 
Il·lma. Sra. Mireia Ingla i Mas, Alcaldessa de SANT CUGAT DEL VALLÈS; Il·lma. Sra. Lídia Muñoz Cáceres, 
Alcaldessa de SANT FELIU DE LLOBREGAT; Il·lm. Sr. Narcís Fajula i Aulet, Alcalde de SARRIÀ DE TER; Il·lm. 
Sr. Albert Coberó Aymerich, Alcalde de SÚRIA; Il·lma. Sra. Maria Alba Pijuan Vallverdú, Alcaldessa de 
TÀRREGA; Il·lm. Sr. Josep López Ruíz, Alcalde d’ULLÀ; Il·lma. Sra. Noemí Trucharte Cervera, Alcaldessa de 
VILANOVA DEL CAMÍ; Il·lma. Sra. Olga Arnau i Sanabra, Alcaldessa de VILANOVA I LA GELTRÚ i Il·lm. Sr. 
Josep Bigorra Llauradó, Alcalde de VILAPLANA. 
 
Vicepresidències:  Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, Alcalde de MANLLEU; Il·lma. Sra. Maria Alba Pijuan Vallverdú, 
Alcaldessa de TÀRREGA; Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, Alcalde d’ESPARREGUERA; Il·lm. Sr. David Bote Paz, 
Alcalde de MATARÓ; Il·lma. Sra. Montserrat Candini i Puig, Alcaldessa de CALELLA; Il·lm. Sr. Xavier Fonollosa 
Comas, Alcalde de MARTORELL; Il·lm. Sr. Lluís Mijoler Martínez, Alcalde d’EL PRAT DE LLOBREGAT 
 
Presidenta: Il·lma. Sra. Olga Arnau i Sanabra, Alcaldessa de Vilanova i la Geltrú 

 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Gràcies Toni! Procediríem ara a la votació d’aquesta candidatura: Consell Nacional, Comitè Executiu, 
vicepresidències i Presidència. Abstencions? Cap. Vots en blanc? Cap. Vots en contra? Cap. S’aprovaria per 
unanimitat i aixequem que així farem una foto amb els cartells en verd. Molt bé! Doncs quedarien proclamats els 
òrgans de govern i la seva presidenta,  
 
Alhora, s’autoritza a la senyora Sònia Arnedo Blanco, treballadora de l’entitat, per tal que protocol·litzi davant 
Notari el càrrec i el nomenament esmentat, a més de les prerrogatives que corresponen al President de l’entitat, 
de conformitat amb l’article 35 dels Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya. 
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Olga, que aprofito per felicitar per la seva elecció, i de fet serà l’Olga qui ens explicarà el següent punt de l’ordre 
del dia que es tractaria de la proposta de resolució d’unificació del municipalisme i, per tant, la presidenta electa 
tindria la paraula. Pots pujar! 
 
 
8. Proposta de Resolució: Unificació del municipalisme 
 

Il·lma. Sra. Olga Arnau, presidenta electa de l’FMC 

Moltes gràcies i molt bon dia! Moltes gràcies pel vostre suport. Llegiria la proposta de resolució de la unificació 
del municipalisme que diu: 
 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

 
La unificació del Municipalisme 
 
Fa 40 anys de la represa dels ajuntaments democràtics, la institució més propera als ciutadans, i la que ha tingut i 
té un pes fonamental en les vides de tota la ciutadania. El món local, a més, ha estat cabdal en el reforç 
democràtic i nacional de Catalunya. 
Els Ajuntaments han estat sempre al costat de la gent, compromesos amb el desenvolupament dels pobles i 
ciutats, creant els serveis necessaris per a la societat del benestar i les oportunitats. Els serveis públics, els 
equipaments, els projectes socials, la protecció del medi ambient, la sostenibilitat i la promoció econòmica, 
administracions properes que dia rere dia han consolidat la seva eficàcia, malgrat el mal finançament i els 
problemes competencials. 
Des de fa gairebé 40 anys, el món municipal català s’ha associat principalment al voltant de dues entitats 

generalistes, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i l’Associació Catalana de Municipis i Comarques 

(ACM) a banda d’altres entitats sectorials o territorials. 

El reforç del món local, des del punt de vista polític i social, fa que els reptes que el municipalisme té al davant 
siguin molts, seguir donant serveis a la ciutadania i convertir-se en la representació política de cada vila i ciutat. 
Per a fer-ho possible cal una clarificació competencial, modificacions legislatives per preservar determinats drets 
i competències, un nou sistema de finançament local, així com l’organització territorial i el seu desplegament 
administratiu adaptat a les noves realitats. 
Entre els reptes que té al davant també hi ha el futur de les diverses entitats municipalistes, especialment l’FMC 
i l’ACM, en la darrera assemblea constitutiva de les entitats municipalistes, el 2015, s’aprovaren sengles 
resolucions que advocaven per la unificació d’ambdues entitats, això no ha estat possible i, per tant, el repte 
segueix pendent, i creiem que la situació actual del municipalisme ha de fer possible assolir-ho en aquest 
mandat. 
Des de les entitats, hem de reforçar el nostre paper com a interlocutors del Govern, com a representants davant 
les diferents institucions i com a veritables prestadors de serveis que facin la vida més fàcil i millor a les entitats 
locals, als electes i als treballadors i treballadores públics. 

És per això que, des del màxim òrgan de la Federació de Municipis de Catalunya, s’acorda: 
PRIMER.- Treballar per tal d’elaborar una proposta d’unificació de les entitats municipalistes a Catalunya, 
especialment la Federació de Municipis de Catalunya i l’Associació Catalana de Municipis i Comarques. 
SEGON.- Constituir una taula paritària entre l’FMC i l’ACM que iniciï els treballs per a fer possible aquesta 
unificació durant el present mandat municipal.” 

 
Aquesta és la proposta de resolució que, si no hi hagués cap paraula, doncs passaríem a la seva 
aprovació. 
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Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Si hi ha alguna intervenció al respecte... Si no, passem a la votació de la resolució. Abstencions? Una 
abstenció. Vots en blanc? Cap. Vots en contra? Cap. S’aprovaria per unanimitat amb una abstenció. 
Moltes gràcies! 
 
I amb  això passaríem directament a l’acte de cloenda. No marxis  presidenta, aprofitant que ja estàs 
aquí! Per tant, evidentment, ens farà el primer discurs la presidenta electa, l’Olga Arnau, presidenta 
electa de l’FMC i alcaldessa de Vilanova i la Geltrú. Tens la paraula Olga!  

 

Il·lma. Sra. Olga Arnau, presidenta electa de l’FMC 

Gràcies! Primer de tot demanaré disculpes, ho hauria hagut de fer abans de llegir... Si sentiu una veu 
una mica enganxada o m’agafa alguna arrencada d’atac de tos, he vingut bastant malalta. Bon dia a 
tothom! No he pogut agrair la presència a l’honorable consellera i a l’Eva, crec que encara la tenim aquí, 
la diputada, gràcies per acollir-nos! Moltes gràcies per les teves paraules, al president de l’anterior 
mandat i al capdavant de l’Executiva que hi havia, gràcies al Xavi Amor i a tothom qui l’acompanyava. I 
gràcies també a l’Eduard Rivas per haver estat al capdavant d’aquesta Comissió Gestora i a tots els qui 
l’heu acompanyat i avui ens heu procurat que aquesta Assemblea tingués bon port, amb el treball efectiu 
de tots els qui des de la Federació han fet la prèvia i als qui hem pogut estar aquí fins ara: alcaldesses i 
alcaldes, regidores i regidors, gràcies per acompanyar-nos avui en aquesta Assemblea. Doncs el que he 
dit, també donar les gràcies a tots els representants municipals que assisti u perquè és important que 
dintre de les nostres agendes fem uns forats per a aquestes assemblees tan importants i necessàries 
per als nostres municipis. I a tots els qui heu dipositat la confiança en aquesta candidatura que 
encapçalo perquè és això, com han anomenat tots els noms, és una candidatura encapçalada però és 
per fer i tirar endavant un treball d’equip, un treball que estarà fet per 15 homes i 13 dones -gairebé la 
paritat, ens ha faltat per una-, però que en tot cas serà la primera vegada en 38 anys que al capdavant 
sí que tindrà una dona i, per tant, passo a ser la primera presidenta de la Federació de Municipis de 
Catalunya.  
 
Gràcies!  La Federació de Municipis, i bé que ens ho han explicat com han hagut de trobar el relleu, és 
una de les entitats municipalistes de referència del nostre país, actualment amb 634 ens locals adherits 
que representen el 91% de la població de Catalunya, és, doncs, una entitat amb una àmplia 
implementació que des de l’any 1981 treballa en la defensa i la promoció de l’autonomia local. Es va 
formar, doncs, en un moment de creixement del municipalisme quan feia just 2 anys de les primeres 
eleccions democràtiques municipals. En el camí de la Federació que s’ha fet fins avui, i fins ara el 2019, 
l’entitat ha crescut, ha crescut, ha solventat corbes difícils i s’ha confirmat que els municipis, quan ens 
associem i quan ens unim, podem defensar millor tots els nostres interessos. La Federació, fins avui, ha 
estat capaç d’atendre inquietuds dels municipis associats, d’oferir suport i recursos necessaris, estic 
pensant en formació, per exemple. I és per això que penso que té tot el sentit que en aquests moments 
vulgui posar en valor la tasca dels càrrecs electes que m’han precedit en la Presidència fins ara , 
permeteu-me que mencioni l’Eduard Rivas, que tot just ha ocupat el càrrec durant uns mesos però que 
m’ha ofert tot el suport per fer el traspàs pertinent, així com en Xavi també s’hi ha ofert, i que són uns 
grans actius. Amb l’Eduard seguirem comptant dintre de l’Executiva i el Xavi, com a càrrec encara 
electe, doncs també hi serà tot i que ja té d’altres competències al davant de la Federació Espanyola de 
Municipis, però crec que treballarem plegats.  
 
Molts de vosaltres ja em coneixeu, d’altres ara tindrem l’ocasió properament  que m’aneu coneixent. Vinc 
de Vilanova i la Geltrú, com ja m’han anunciat, és la meva ciutat a la qual ara tinc l’honor de presidir i 
ser-ne alcaldessa des del passat mes de juny. Vilanova i la Geltrú és la capital del Garraf, és una ciutat 
mitjaneta, mitjana de Catalunya, amb prop de 70.000 habitants, alhora que és la població més gran i 
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més habitada d’aquest territori de vegades desconegut però estratègic, que fa encara no 3 anys es va 
reconèixer, a més, com la vegueria Penedès.  
 
Tots els territoris i tots els municipis tenim el nostre paper i el nostre interès en el conjunt del país. 
Precisament una de les missions que dóna sentit a aquesta entitat és, en el meu punt de vista, fer visible 
i ajudar a potenciar la pluralitat dels municipis, com també ho hem comentat abans, les singularitats, les 
fortaleses, les oportunitats que tenim arreu i fomentar-ne més encara i fomentar la connexió per sortir -ne 
tots beneficiats. Personalment us puc dir que jo sóc una ciutadana amb una trajectòria política molt 
recent, que just l’he començada ara en aquest mandat estant en l’altre mandat a l’oposició, que entenc 
la participació en la política com un compromís amb la continuïtat amb els meus veïns i veïnes de 
Vilanova, ara serà amb molts més veïns i veïnes de tot el país. I que des d’altres àmbits sempre he 
tingut i  he posat a la pràctica la inquietud de treballar en allò col·lectiu, en allò que és útil i beneficiós 
per a la comunitat. Ho entenc, també, com un compromís amb la meva ciutat i, per extensió, amb el 
moviment municipalista perquè al cap i a la fi allò que necessita la meva ciutat també ho necessiten les 
vostres: els pobles, les viles i ciutats que representeu totes i tots vosaltres. Aquest plantejament és el 
que em porta avui aquí, però alhora us vull transmetre que el mateix raonament que em fa entendre que 
tots els municipis tenim molt a dir és el que em fa pensar que en un projecte plural com aquest s’hi han 
de tenir en compte totes les veus, accents i colors.  
 
Per això, en aquesta nova etapa el Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya vol 
establir una forma de liderar l’entitat en la qual totes les formacions polítiques representades a 
l'Assemblea hi prenguin part i en la qual es tendeixi a trencar la verticalitat clàssica de la direcció 
presidencialista. Volem apostar per una forma de cogovernança, de governança compartida, en què el 
Consell dirigirà l’entitat amb la Presidència, amb 7 Vicepresidències i les 20 vocalies. Aquest equip que 
formarem, a partir d’ara, el Comitè comptem amb el suport tècnic de la Federació de Municipis per 
desenvolupar les funcions dia a dia de l’entitat i comptem amb aquesta Assemblea general per marcar -
nos el nostre rumb, el camí que hem de seguir. Avui mateix en aquesta Assemblea ja s’ha après quin 
camí hem d’anar aprenent, doncs unificant l’òrgan del Consell Nacional amb el Comitè Executiu. La  
proposta d’unificació de les dues principals entitats municipalistes de Catalunya  és un gran repte que 
assumim amb total responsabilitat i compromís, pensem, certament, que aquest és el camí que ha de 
seguir el municipalisme: unir esforços, anar de la mà, compartir els objectius, perquè, com deia abans, 
els interessos són compartits. Aquest procés no serà ni immediat ni fàcil, en som conscients però hi 
començarem a treballar des d’avui mateix , al cap i a la fi, a la pràctica ja fa temps que les dues entitats 
mantenen una coordinació i una certa unitat d’acció. Quan aconseguim la unificació efectiva, tinc el 
convenciment que els nostres pobles, viles i ciutats estaran més ben representades i més ben 
defensades. Així doncs, des d’avui, aquest nou Comitè Executiu es posa al servei dels ens locals que en 
formen part, amb la visió de poder avançar cap a un municipalisme més fort i més plural. Tenim molts 
reptes en la defensa del municipalisme, ho sabem. Els pobles i ciutats arrosseguem greus mancances 
de finançament, aquesta és una qüestió pendent, com ja s’ha anat dient repetidament en les diferents 
intervencions, que no podem deixar de reivindicar. El finançament local ha de garantir la suficiència 
financera dels ens, de manera que tots tinguin les mateixes possibilitats de desenvolupar-se.  
 
Ens cal formació als ens locals, ens calen recursos tecnològics, ens cal tot allò necessari per avançar 
cap a una administració més eficient. Ens cal avançar, també, en ser més transparents i en  apropar-nos 
a la ciutadania. I tenim camí a fer, no per falta de voluntat sinó perquè massa sovint tenim la sensació 
que la societat avança a una velocitat que l’administració té dificultats per seguir. És complex però ens 
hi posarem. 
 
Ja per acabar, abans d’acabar també voldria dir que la tasca que fem els càrrecs electes, som homes, 
som dones que hem estat escollits pels nostres conciutadans i ciutadanes, de forma democràtica, per 
servir la col·lectivitat. El servei públic és, segurament, una de les responsabilitats més dignes i 
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gratificants que podem exercir com a membres d’una societat. L’assumim amb compromís, amb 
honestedat, amb responsabilitat, valgui la reiteració, i també amb molta dedicació, tota la que calgui. Per 
a mi, resultar elegida democràticament com a càrrec públic és un honor, sigui per representar un poble 
petit o sigui per representar tot un país, per això, quan assumeixo la meva responsabilitat política 
l’exerceixo amb ple dret i llibertat . Des del municipalisme, pels càrrecs que ocupem –ho ha dit l’Eduard, 
també ho ha dit el Xavier-, ens entenem, fem acords, sabem molt bé què és escolar, sabem molt bé què 
és consensuar, sabem seure i parlar. I a això també hi dedicarem esforços, volem teixir i construir, 
volem connectar-nos entre els nostres municipis, a les nostres comarques, a les nostres vegueries, al 
nostre país. Però perquè aquesta cadena no es trenqui aquests governs que tenim també han de fer el 
mateix: seure i parlar. 
 
Moltes gràcies pel vostre suport, gràcies per la vostra atenc ió i seguim endavant treballant! 
 

Il·lm. Sr. Eduard Rivas,  president de la Mesa de l’Assemblea 

Gràcies presidenta! Simplement per recordar que acabem l’Assemblea però que no marxeu perquè 
tenim un brunch a la primera planta i que puguem parlar una estona i xerrar i veure’ns una mica més 
enllà de l’Assemblea. Salut! 
 
Finalitza la sessió a les 13.20h 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

President de la Mesa     Secretària de la Mesa 
Eduard Rivas Mateo     Lluïsa Moret i Sabidó 
Alcalde d’Esparreguera     Alcaldessa de Sant Boi de Llobregat 


